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وزارت ارتباطات:
 وضعیت پوشش ارتباطی 

در مناطق سیل زده استان بوشهر پایدار است
وزارت ارتباطات وضعیت پوشش شبکه ارتباطی در مناطق سیل زده استان 

بوشهر را عادی و پایدار اعلام کرد.
به گزارش مهر به نقل از وزارت ارتباطات، مدیر کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان بوشهر 
ضمن بازدید از شهرستان های سیل زده دیر، کنگان، عسلویه و جم، در مورد آخرین وضعیت 
ارتباطی استان هنگام وقوع سیل گفت: در حال حاضر وضعیت کلی شبکه ارتباطی در استان 
بوشهر در حالت عادی و ارتباطات پایدار است.علی سملیان با اشاره به بارش های امروز جاری 
شدن سیل در شهرستان های دیر، کنگان، عسلویه و جم سیل اظهار کرد: هیچ اختلال ارتباطی 
در این مناطق وجود ندارد.وی افزود: در بازدید میدانی از این مناطق، حفظ پایداری ارتباطات در 
شهرها و روستاهای سیلابی، بررسی مسیرهای فیبرنوری داخل استان و پایداری آنها در مقابل 
حوادث و شرایط بحرانی در اولویت دستور کار قرار گرفته است.سملیان خاطرنشان کرد: با انجام 
هماهنگی ها و پیگیری های لازم برای اعزام نیروهای پشتیبان فنی، آمادگی لازم وجود دارد تا با 
اعزام نیروها نسبت به قطعی ارتباطات احتمالی اقدام شود.مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات 
استان بوشهر خاطرنشان کرد: در شرایط بحران، داشتن شبکه ارتباطی پایدار و بدون اختلال 
برای تیم های مدیریت بحران و مردم از جمله مهمترین الزاماتی است که بر آن تاکید شده است.

معاون درمان وزارت بهداشت:
 کیت تشخیص اومیکرون

 در کشور طراحی و ساخته شده است
معاون درمان وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی گفت: کیت 
تشخیص اومیکرون در کشور طراحی و ساخته شده و کمبودی هم در این 

زمینه وجود ندارد.
سعید کریمی روز یکشنبه در حاشیه پنجاه و پنجمین جلسه کمیته علمی کشوری کرونا که 
در بیمارستان قلب شهید رجایی تهران برگزار شد، افزود: برای تشخیص کرونا ابتدا باید تست 
تشخیصی انجام شود و در برخی موارد که تست کرونا مثبت می شود، تست اومیکرون هم انجام 
می شود. اومیکرون چون علائم خفیفی دارد، ممکن است بیماران برای آزمایش مراجعه هم 
نکنند؛ چراکه علائمی شبیه سرماخوردگی دارد.کریمی ادامه داد: تعداد زیادی تست تشخیصی 
در بین دانشگاههای علوم پزشکی سراسر کشور توزیع شده و اگر پزشکی شک کند که یک 

مورد اومیکرون وجود دارد، حتما آزمایش انجام می شود.
وی افزود: از نظر علمی قابل قبول نیست که همه تست های تشخیصی در کشور بر اساس 
تشخیص اوُمیکرون باشد؛ چون ابتدا تست PCR گرفته می شود و در موارد مشکوک، تست 

اومیکرون هم انجام می شود. مشکل اصلی کشور، کمبود کیت تشخیص اومیکرون نیست.
معاون درمان وزارت بهداشت یادآور شد: اومیکرون قدرت سرایت پذیری بسیار بالایی دارد و در 
کشورهای مختلف، خیلی سریع منتشر شده و مراکز درمانی سراسر کشور نیز آمادگی های لازم 
را دارند. رسانه ها تمرکز بیشتری بر رعایت پروتکل ها در جامعه داشته باشند. چون مهمترین 
نکات در پیشگیری از اومیکرون، همان موارد قبلی مانند رعایت فاصله گذاری، استفاده از ماسک، 

حضور نیافتن در تجمعات و تزریق دُز سوم کرونا است.
کریمی تاکید کرد: افرادی که واجد شرایط تزریق دُز سوم واکسن کرونا هستند حتما سریعا 
نسبت به این کار اقدام کنند. چون مطالعات زیادی شده که نشان می دهد تزریق دُز سوم می 
تواند به شدت در مقابل اومیکرون موثر باشد و از بستری شدن و مرگ و میر بیماران، پیشگیری 
کند.وی خاطرنشان کرد: امروز بحث های علمی خیلی خوبی در مورد تزریق واکسن کرونا به 
گروه سنی پنج تا ۱۲ سال در جلسه کمیته علمی کشوری انجام و مستندات ارائه شد، اما تصمیم 
قطعی هنوز گرفته نشده و باید نظرات و مصوبات این کمیته را به ستاد ملی مقابله با کرونا ارائه 

کنیم تا پس از تایید و تصویب، ابلاغ شود.

راهکاری برای افزایش عمر باتری آیفون
طبق اعلام نیویورک پست یکی از کاربران تیک تاک روشی را نشان داده که 

کاربران به واسطه آن می توانند عمر باتری خود را افزایش دهند.
اپلیکیشن ها از مهمترین مواردی هستند که باتری گوشی شما را تخلیه می کنند. یکی از دلایل 
این مساله هم آن است که حتی زمانی که شما از اپلیکیشن های گوشی تان استفاده نمی کنید، 
در پس زمینه گوشی مشغول فعالیت هستند. خوش بختانه به مروز زمان، باتری  گوشی ها بهبود 
می یابند و فناوری مدیریت انرژی نیز هوشمندتر می شود. با وجود این، راه هایی وجود دارد که 

خود کاربران هم می توانند به افزایش طول عمر  باتری گوشی کمک کنند.
یکی از کاربران تیک تاک، که ۱.۹ میلیون فالوئر دارد، راهی به دنبال کنندگانش برای این کار 
نشان داده است. بدین ترتیب، اقدامی که باید انجام  دهید این است که setting گوشی را باز 
 find Background app refresh بروید، از آنجا بخش General کنید و به بخش

را پیدا کرده و آن را خاموش کنید.
پــس از آن، به منوی اصلی setting رفته و گزینــه Battery را انتخاب کنید، آنگاه 
 Optimized Battery Charging را انتخاب کرده و گزینه Battery health
را به حالت روشــن درآوردید. حالا باتری گوشی شما، مدت زمان بیشتری عمر خواهد کرد. 

بدین ترتیب، می توانید از فعالیت خودبه خود اپلیکیشن ها در پس زمینه، جلوگیری کنید.

اخبار کوتاه 

فناوری امروز

معاون روابط علمی و سرمایه انسانی مرکز تعاملات 
بین الملل معاونت علمی و فناوری ۸برنامه حمایتی 
از ایرانیان متخصص و کارآفرین خارج از کشور را 

تشریح کرد.
سید علی حسینی در گفتگو با مهر اظهار کرد: برنامه همکاری 
با متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج از کشــور، در راستای 
نیل به اهداف بلند مدت چشم انداز علمی کشور و بهره گیری 
از ذخایر علمی و حرفه ای ســرمایه انسانی خارج از کشور و به 
منظور انتقال دانش، تجربه و ایده های فناورانه به داخل از سال 

۱۳۹۳ اجرایی شد.
معاون روابط علمی و سرمایه انسانی مرکز تعاملات بین الملل 
معاونت علمی و فناوری افزود: تاکنون به واسطه این برنامه، بیش 
از ۸۵۰۰ نفر از متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج از کشور 
ثبت نام کرده اند؛ همچنین همکاری بیش از ۲۴۰۰ نفر با مراکز 

علمی و صنعتی داخل کشور رقم خورده است.
حسینی خاطر نشــان کرد: تا کنون بیش از ۲۰۰ استارت آپ 
از طریق کارآفرینان ایرانی خارج از کشــور در ایران راه اندازی 

شــده که برای ۲۴۰۰ نفر از دانش آموختگان داخلی فرصت 
شغلی ایجاد کرده است..وی با اشاره به برنامه »حمایت نظام 
وظیفه تخصصی در خارج از کشــور« در قالب طرح همکاری 
با متخصصان و کارآفرینان ایرانی خاطر نشان کرد: متخصصان 
و کارآفرینان ایرانی، دانش آموخته مقطع کارشناســی ارشد یا 
دکتری از ۱۰۰ دانشــگاه برتر دنیا شاغل در ۲۰۰ دانشگاه برتر 
دنیا یا شــاغل در حوزه کسب و کارهای موفق و شناخته شده 
حوزه تخصصی خود می توانند با انجام پروژه ای تحقیقاتی در مرز 
دانش یا با انتقال تکنولوژی روز به ایران کارت معافیت از خدمت 

نظام وظیفه عمومی را کسب کنند.
به گفته معاون روابط علمی و سرمایه انسانی مرکز تعاملات 
بین الملل معاونت علمی و فناوری، در سال جاری بیش از ۳۵ 
نفر از متقاضیان نظام وظیفه، شناسایی شده اند که ۱۵ نفر از 
این افراد با صدور مجوز ستاد کل در پایگاه های میزبان برنامه 
همکاری با متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج از کشور پروژه 
خود را شــروع کرده اند. وی گفت: در قالب این طرح ۸ برنامه 
حمایتی از ایرانیان غیر مقیم »استاد مدعو و معین«، »حمایت 

فرصت مطالعاتی«، »حمایت ســخنرانی و برگزاری کارگاه«، 
»حمایت نظام وظیفه تخصصی در داخل کشــور«، »حمایت 
اشتغال در شــرکت های فناور«، »حمایت تأسیس شرکت«، 
»حمایت پسادکتری«، »حمایت نظام وظیفه تخصصی در خارج 
از کشور« اجرایی می شود.وی با اشاره به »حمایت پسادکتری« 
گفت: در سال جاری ۵۲ نفر از متقاضیان فعالیت خود را با حمایت 

مذکور در پایگاه های میزبان برنامه آغاز کرده اند.
حسینی افزود: یکی دیگر از برنامه های این طرح »حمایت از 
شرکت دانش بنیان« است؛ در این حمایت در کنار سیدمانی 
۲۰۰ میلیون تومانی، خدماتی شــامل مشــاوره، ارائه فضای 
استقرار، تیم اجرایی و فنی و … به متقاضیان ارائه می شود. 
در ســال جاری ۳۵ نفر از متقاضیان فعالیت خود را با حمایت 
مذکور در پایگاه های میزبان برنامه آغاز کرده اند. معاون روابط 
علمی و سرمایه انسانی مرکز تعاملات بین الملل معاونت علمی 
و فناوری در خصوص برنامه حمایتی تأســیس شرکت دانش 
بنیان گفت: در ســال جاری ۱۴ نفر از متقاضیان فعالیت خود 
را با حمایت مذکور در پایگاه های میزبان آغاز کرده اند.حسینی 

دربــاره »حمایت فرصت مطالعاتی« گفت: در حمایت مذکور 
متخصصان ایرانی، دانش آموخته مقطع دکتری از ۲۰۰ دانشگاه 
برتر دنیا یا شاغل در ۱۰۰ دانشگاه برتر دنیا می توانند با یکی از 
پایگاه های میزبان برنامه همکاری با متخصصان و کارآفرینان 
ایرانی خارج از کشور قرارداد یکساله پژوهشی با حقوق معادل پایه 
مرتبه خود و دریافت پژوهانه را داشته باشند. در سال جاری ۵ نفر 
از متقاضیان فعالیت خود را با حمایت مذکور در پایگاه های میزبان 
برنامه آغاز کرده اند.وی عنوان کرد: در سال جاری ۱۰۵ نفر از 

متقاضیان فعالیت خود را با حمایت سخنرانی و برگزاری کارگاه 
در پایگاه های میزبان برنامه آغاز کرده اند.معاون روابط علمی و 
سرمایه انسانی مرکز تعاملات بین الملل معاونت علمی و فناوری 
افزود: در سال جاری ۵۳ نفر از متقاضیان از حمایت نظام وظیفه 

تخصصی در داخل کشور بهره مند شده اند.
حسینی ادامه داد: همچنین امسال در قالب حمایت »اشتغال در 
شرکت های فناور« ۱۳ نفر از متقاضیان فعالیت خود را با حمایت 

مذکور در پایگاه های میزبان برنامه آغاز کرده اند.

 ۸ برنامه حمایتی از ایرانیان 
متخصص خارج برای فعالیت در کشور

محققان یک شــرکت دانش بنیان نانو 
پوشش فلز ضدعفونی کننده سطوح، کف 
سالن، دیوارها و محوطه نگهداری دام و 

طیور را تولید و به بازار عرضه کردند.
به نقل از ســتاد توســعه فناوری نانو، مقاومت 
میکروبی و سویه های مقاوم بیمارستانی از جمله 
چالش های اساســی در حوزه پزشکی و سلامت 
نانویی  محسوب می شوند. ضدعفونی کننده های 
به عنوان یک راهکار جدیــد جهت مقابله با این 

مشکلات به تأیید مجامع معتبر علمی رسیده اند؛ این نانوضدعفونی کننده ها، 
ماندگاری و اثربخشی بالایی دارند.

بر همین اســاس یک شرکت از یک دهه پیش تولید آزمایشی و تحقیق بر 
خواص نانوکلوئید نقره را آغاز کرده و بر پایۀ این تحقیقات این شرکت موفق 
به تولید انواع ضدعفونی کننده نانویی شده است. این محصولات به عنوان ضد 
عفونی کننده سطح بالا شناخته می شود که مادۀ مؤثرۀ اصلی در آن نانوذرات 

نقره است.
ضدعفونی کننده سطوح، کف سالن، دیوارها و محوطه نگهداری دام و طیور 
حاوی نانوذرات با غلظت ppm ۴۰۰۰ شــناخته می شــود، موفق به کسب 

مجوزهای لازم از سازمان غذا و دارو و سازمان دامپزشکی شده است.
این محصول در حوزه های انســانی و دام و طیور کاربرد داشــته و نسبت به 

بســیاری از ضدعفونی کننده های غیرنانویی از 
کارایی بالاتری برخوردار است.

از جمله مزیت های ضدعفونی کننده نسبت به 
سایر ضدعفونی کننده های شناخته شده می توان 
به پایه آبی محصول، نداشتن سمیت استنشاقی، 
عدم ایجاد حساسیت تنفسی، عدم سمیت سلولی و 
پوستی و عدم ایجاد مقاومت در میکروارگانیسم ها و 
قرارگرفتن نانوذرات به دلیل سایز نانو در خلل و فرج 

سطوح و ابزارها اشاره کرد.
در حالی که ســایر ضدعفونی کننده ها پس از زمان کوتاهی تبخیر یا تجزیه 
می شوند، ماندگاری و اثربخشی بالا از جمله ویژگی های بارز ضدعفونی کننده های 
است.علاوه بر این، از آنجا که بیشترین مشکل در ضدعفونی کردن خلل، فرج و 
کنج ها است، ضدعفونی کننده با قرارگرفتن نانوذرات در خلل و فرج و کنج ها رشد 
و حیات میکرو اورگانیسم ها را در این فضاها به حداقل می رساند. گفتنی است که 
محصولات تولیدی شرکت نسبت به محصولات نانویی وارداتی از مزیت قیمتی 

قابل توجهی برخوردار است.
در حال حاضر این شرکت محلول های ضدعفونی کننده بیمارستانی، محلول 
ضدعفونی کننده دام و طیور و محلول ضدعفونی کننده دام کوچک را با تولید 
و عرضه می کند.این شرکت دارای ۱۵ فناوری ثبت شده و ۱۸ پتنت داخلی و 

خارجی و بیش از ۲۰ محصول تولیدی است.

معاون پژوهشی وزیر علوم، تحقیقات و 
فناوری از دیده نشدن اعتبارات طرح های 
کلان ملــی در بودجــه ۱۴۰۱ خبر داد 
و گفــت : علاوه بر آن اعتبــارات خرید 
تجهیزات آزمایشگاهی در لایحه بودجه 

۱۴۰۱ حذف شده است.
دکتر پیمان صالحی در گفت وگو با ایسنا، گفت: 
اعتبارات تجهیزات آزمایشــگاهی در سال ۱۴۰۱ 
هنوز قطعی نشده اســت، ولی برای سال ۱۴۰۰ 

بودجه ای برای خرید تجهیزات آزمایشگاهی پیش بینی نشده بود.
وی با بیــان اینکه در لایحه بودجه ۱۴۰۱ اعتبــاری برای خرید تجهیزات 
آزمایشگاهی نیز پیش بینی نشده است، اظهار کرد: با رایزنی که در حال انجام 

است، امیدواریم بتوانیم اعتبارات آن را در قانون بودجه بگنجانیم.
صالحی با تاکید بر ضرورت توجه به اعتبارات خرید تجهیزات آزمایشگاهی 
در قانون بودجه، خاطر نشان کرد: بعضا تجهیزاتی که در کشور داریم، فرسوده 
هستند و این مشکلی است که در کشور وجود دارد، ضمن آنکه ظرفیت بسیار 
خوبی را در نمایشگاه ایران ساخت داریم که طی آن رویکرد ما خرید تجهیزات 
آزمایشگاهی از داخل است.وی با بیان اینکه در نمایشگاه ایران ساخت بیش از 
۱۰ هزار تجهیزات آزمایشگاهی در سطح بسیار بالا تولید شده است، یادآور شد: 
بر این اساس رویکرد ما خرید این تجهیزات از شرکت های دانش بنیان داخلی 

است.معاون پژوهشی وزیر علوم اضافه کرد: ولی از 
سوی دیگر اگر بخواهیم با علم و تحقیقات روز دنیا 
به پیش برویم، در برخی نیاز به تجهیزات به روز دنیا 
داریم و به برخی از تجهیزات آزمایشگاهی پیشرفته 

دنیا نیاز داریم که در ایران نیست.
صالحی خاطر نشان کرد: بر این اساس تجهیزات 
آزمایشگاهی که در داخل ایران ساخته نمی شود را 
باید از خارج خریداری کنیم که نیاز به اختصاص 
بودجه ای بــرای آن در قانون بودجه داریم.وی با 
تاکید بر این که در حال حاضر در آزمایشــگاه های تحقیقاتی کشور، ۱۰ هزار 
تجهیز آزمایشگاهی تولیدشده در کشور به بهره برداری رسیده است، اضافه کرد: 
 ) NMR( ولی یکسری از دستگاه ها مانند دستگاه رزونانس مغناطیس هسته
۶۰۰ مگاهرتز و بالاتر از آن را در ایران نیاز داریم، ولی در کشور تولید نمی شود و 
حتما باید خریداری شود.صالحی ادامه داد: از سوی دیگر برخی از این تجهیزات 
آزمایشگاهی را می توانیم در ایران بسازیم، ولی از آنجایی که بازار آنها کوچک 
اســت، برای شــرکت ها صرفه اقتصادی ندارد.وی عدم اختصاص اعتبارات 
به طرح های کلان ملی مصوب شــورای عالی عتف در لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
را از دیگر مســایل این لایحه عنوان کرد و گفت: اعتبارات این طرح ها حذف 
نشده، ولی بودجه ای به آنها اختصاص داده نشده است. صالحی تاکید کرد: برای 

اعتبارات این طرح ها نیز پیگیری خواهد شد.

 ضدعفونی کننده ایمن نانویی
 برای دام و طیور تولید شد

 حذف اعتبارات خرید تجهیزات آزمایشگاهی
 در اعتبارات 

حمایت از کودکان و نوجوانان در فضای مجازی یک رویکرد بین المللی است

تضمین ایجاد سالانه یک میلیون پورت فیبر نوری

سامانه جدید برای کمک به درمان ناباروری طراحی و ساخته شد

وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعــات تأکید کرد: 
برای حرکت به ســمت فضای مجــازی ایمن و 
پاک با محوریت خانواده، نیازمند گفتمان سازی و 

فرهنگ سازی همه جانبه  فرابخشی هستیم.
به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، نشســت هم اندیشــی »خانواده و فضای 
مجازی« با حضور عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات؛ یوســف نوری، وزیــر آموزش وپرورش؛ محمدرضا 
بهمنی، رئیس مرکز فناوری اطلاعات و رسانه های دیجیتال 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی؛ غلامرضا نوری، معاون فضای 

مجازی سازمان صداوســیما؛ مدیران شرکت های ارائه کننده 
خدمات اینترنت همراه و ثابت، سکوهای توزیع محتوا، فعالان 

و تولیدکنندگان خدمات و محتوا در فضای مجازی برگزار شد.
زارع پور در ابتدای این نشســت گفت: فنــاوری ارتباطات و 
اطلاعات فرصت های بی نظیری را برای ملت ها فراهم کرده 
اســت و امروزه فضای مجازی همه عرصه های زندگی بشر را 
تحت تأثیر قرار داده و زندگی مردم با این فضا گره  خورده است. 
وی افزود این فناوری فرصت ســاز در عین حال آسیب هایی 
هم دارد و به همین دلیل یکــی از دغدغه های جدی جهانی 
حفاظت از کودکان و نوجوانان در این فضا اســت.وی با تأکید 

بر اینکه با رویکردها و نگاه های سنتی نمی توان از کودکان در 
برابر تهدیدهای فضای مجازی محافظت کرد گفت: مســئله 
دغدغه والدین دراین باره مختص کشور ما نیست بلکه دغدغه ای 
جهانی اســت و نتیجه بخش بودن هر اقدامــی در این حوزه 
اراده ای جدی و جمعی می طلبد.وزیر ارتباطات افزود: هم اکنون 
در دولــت کارگروه ویژه ای با حضور وزرای ارتباطات و فناوری 
ارتباطات، آموزش وپرورش، فرهنگ و ارشــاد اسلامی، رئیس 
ســازمان صداوسیما و نمایندگانی از مرکز ملی و شورای عالی 
فضای مجازی باهدف شناســایی ظرفیت های کشور در این 
حوزه تشکیل  شده تا ایمن سازی فضای مجازی برای خانواده ها 

و کودکان را پیگیری کند.زارع پور ادامه داد: برای حرکت به سمت 
فضای مجازی ایمن و پاک با محوریت خانواده و به طور ویژه 
کودکان، نیازمند گفتمان سازی و فرهنگ سازی و اقدام همه جانبۀ 
فرابخشی در لایه های مختلف ازجمله زیرساختی های ارتباطی، 
ابزارهای مراقبت از کودکان، تولید محتواهای مناسب و از همه 
مهم تر تبلیغ، ترویج و اطلاع رسانی هستیم.در ادامه وزیر آموزش 
و پروش هم ضمن تأکید بر اهمیت ایمن سازی فضای مجازی 
برای خانواده ها به ویژه کودکان خواستار توجه به مسائل کودک 
از منظر کودکان شد. وی همچنین تأکید کرد که اگر ایمن سازی 
فضای مجازی برای خانواده ها و کودکان صرفاً محدود به نگاه 

تجاری باشد می تواند آثار مخربی به دنبال داشته باشد.
وی گفت: فعالان این حــوزه فضای مجازی را به مثابه یک 
ساحت تربیتی در نظر بگیرند که آثار تربیتی آن  می تواند جامعه ای 
را تحت تأثیر قرار دهد. از این رو برای ایجاد جامعه ای سالم بهتر 
است اقدامات در این حوزه از جنس مسئولیت اجتماعی باشد تا 

اقدامات صرفاً تجاری و اقتصادی.
در ادامه این نشست نمایندگان اپراتورها و سکوهای توزیع محتوا 
و تعــدادی از فعالان و تولیدکنندگان محتوا در حوزه کودک و 
خانواده در فضای مجازی به ارائه اقدامات، برنامه ها و دغدغه های 

خود در این حوزه پرداختند.

مدیرعامل شرکت مخابرات ایران درباره تضمین وعده ایجاد 
یک میلیون پورت فیبر نوری درصورت افزایش تعرفه های 
تلفن ثابت گفت: هر طرح و انتظاری که ابلاغ می شــود، 
الزاماتش هم پیش بینی  شده است، بنابراین ما همانطور که 
سالیان متمادی در این زمینه کار کرده ایم، برای توسعه فیبر 

نوری نیز اعلام آمادگی کردیم.
به گز ارش ایســنا، از زمان شروع دولت سیزدهم هم وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات به موضوع توسعه اینترنت ثابت تاکید کرده است. او در 
این زمینه اظهار کرد: نخستین راهبرد، توسعه دسترسی  به شبکه پرسرعت 
داخلی تا دورافتاده ترین نقاط کشور خواهد بود. به طور طبیعی و مثل سایر 
کشورهای پیشــرفته در حوزه ارتباطات، اولویت ما در توسعه دسترسی 

ارتباطی شبکه ثابت است.
عیسی زارع پور چندی پیش با اشاره به مشکلات شرکت مخابرات ایران، 
گفته بود: بخشی از مشکلات مربوط به مخابرات است که باید تغییرات 
اساســی در آن اتفاق بیفتد و بخشی مربوط به کم کاری حاکمیت است. 
برای مثال باوجود تورم ۳۰ برابری در برخی خدمات در ۱۰ سال گذشته، 
تعرفه های مخابراتی تغییری نکرده است، در حالی که اگر تعرفه ها افزایش 

پیدا نکند، نمی توان انتظار توسعه داشت.
وی همچنین پــس از آن درباره اصلاح تعرفه های مخابراتی و برنامه 
مخابرات برای صرف ایــن درآمد در حوزه فیبر نوری بیان کرد: اصلاح 
تعرفه ها در مسیر تصویب است و شرکت مخابرات نیز باید تضمین دهد 
که حداقل ســالی یک میلیون پورت فیبر نوری در کشور راه اندازی کند، 
بدین صورت که یا سیم مسی های موجود به فیبر نوری تبدیل شود یا در 

نقاطی که اصلا ارتباطی وجود ندارد، فیبر نوری راه اندازی کند.
برای توسعه فیبر نوری اعلام آمادگی کردیم

در این راستا مجید ســلطانی -مدیرعامل شرکت مخابرات ایران- در 
گفت وگو با ایسنا، در پاسخ به این سوال که آیا شرکت مخابرات ایران به 
وعده  ایجاد یک میلیون پورت فیبر نوری در سال عمل  می کند، گفت: هر 
سیاستی که وزارت ارتباطات ابلاغ کند، شرکت مخابرات انجام می دهد. 
البته هر طرح و انتظاری که ابلاغ می شود، الزاماتش هم پیش بینی  شده 
است، بنابراین ما همانطور که سالیان متمادی در این زمینه کار کرده ایم، 

برای این توسعه نیز اعلام آمادگی کردیم.
وی در پاسخ به اینکه آیا افزایش تعرفه های نگهداری از خطوط تلفن ثابت 
می تواند سرمایه گذاری لازم را برای ایجاد این تعداد پورت فیبر نوری فراهم 
کند، گفت: توسعه الزامات دارد و این الزامات را سیاست گذار که وزارتخانه 
است، تشخیص می دهد. بنابراین نه تنها برای شرکت مخابرات، بلکه برای 
بقیه بازیگران این صنعت و باقی اپراتورها، وقتی که طرحی برای توسعه 

داده می شود، الزاماتش هم دیده می شود. ما هم با این کلیات هماهنگیم 
و پیشروی این صنعت هستیم و برای توسعه خودمان بیش از همه انگیزه 
داریم. مدیرعامل شرکت مخابرات درباره علت عدم تحقق پنج میلیون 
پورت فیبر نوری و تضمین ایجاد یک میلیون پورت سالیانه، اظهار کرد: 
وقتی شــما برنامه سالیانه می دهید، باید الزامات و امکانات بر اساس آن 
برنامه مهیا شود و اگر مهیا نشود، این برنامه محقق نمی شود. اما اگر طرحی 
و برنامه ای می دهید و جامع به آن برنامه نگاه می کنید، ینی همه چیز را 

پیش بینی کردید و در آن صورت می توان انتظار تحقق برنامه را داشت.
سلطانی با اشاره به برگزاری جلسات مشترک با وزارت ارتباطات بیان 
کرد: ما کمیته های تخصصی مشترک داریم و روی طرح ها کار میکنیم و 
کاملا هماهنگ هستیم. شرکت مخابرات یک شرکت بزرگ است و برای 
کار و اجرای پروژه های بزرگ هیچ دغدغه ای ندارد، ۳۱ استان وجود دارد 
و ما در مخابرات، منابع انسانی متخصص و باتجربه و سالها کار تخصصی 
در تکنولوژی های مختلف داریم و شرکت مخابرات هیچ محدودیتی در 
خصوص منابع انسانی و اجرا ندارد واگر الزامات آماده باشد، ما آماده هستیم.
این در حالی است که مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران درباره عدم 
تحقق وعده پنج میلیون پورت فیبر نوری تا سال ۱۳۹۸، گفته بود: برای 
تحقق شبکه دسترسی در شبکه ملی اطلاعات، به ۵۰۰۰ میلیارد هزینه نیاز 
بود، برای تامین این هزینه، طرح چند راه وجود داشت، اصلاح تعرفه های 
مخابرات، کمک ســهامداران و فروش بخشی از اموال شرکت و چون 
توافق بین وزارت و سهامداران، انجام نشد، این اتفاق رخ نداد و ما از سمت 
خودمان یک میلیون پورت را مهیا کردیم و تا پایان امسال ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار 

پورت دیگر اضافه خواهد شد.

محققان دانشکده مهندسی مکانیک دانشکدگان فنی دانشگاه 
تهران، سامانه جدیدی را برای جداسازی اسپرم های فعال انسانی 

و کمک به درمان ناباروری طراحی و با موفقیت آزمایش کردند.
به نقل از دانشگاه تهران، دکتر مهدی مقیمی زند عضو هیات علمی دانشکده 
مهندسی مکانیک دانشکدگان فنی دانشگاه تهران، درباره این سامانه گفت: در 
موضوع کمک بــه درمان ناباروری، تاکنون فناوری هــای زیادی تحت عنوان 
روش های کمک باروری پدید آمده اند. در حال حاضر نرخ موفقیت فناوری های 
کمک باروری محدود به حدود ۳۳درصد در هر ســیکل درمانی اســت. بنابراین 

ضرورت استفاده از چندین سیکل باروری برای درمان ناباروری مشخص است.
وی افزود: جداسازی و انتخاب اسپرم، گام محوری در روش های کمک باروری به 
حساب می آید و ایجاد بهبود در این مرحله و به خصوص کاهش آسیب به اسپرم ها 
که از معایب روش های فعلی است، می تواند نرخ موفقیت باروری و به صورت بالقوه 

سلامتی فرزندان را به طور قابل توجهی افزایش دهد.
مجری طرح ســاخت این سامانه ادامه داد: بر این اساس در چند سال گذشته، 
پروژه های متنوعی در زمینه طراحی، ساخت و تست ادوات کمک باروری تعریف 
و اجرا شد. در آخرین پژوهش صورت گرفته در آزمایشگاه ادوات پزشکی کوچک، 
BioMEMS  و LoC در دانشــکده مکانیــک، طراحی و ســاخت افزاره 
میکروسیالی چندعاملی به صورت غیرفعال و بدون نیاز به تجهیزات جانبی گسترده 

برای جداسازی اسپرم های سالم انجام شده است.
به گفته عضو هیات علمی دانشکده مهندسی مکانیک دانشکدگان فنی دانشگاه 

تهران، طراحی این افزاره، بستر همگرایی میان فناوری MEMS، نانوفناوری 
و فناوری اپتیک را فراهم کرده و هم افزایی ناشــی از این همگرایی را در خدمت 
فناوری های کمک باروری قرار می دهد. نتایج حاصل از تحلیل رفتار حرکتی اسپرم 
و کیفیت اسپرم های جداسازی شده، نشان از بهبود شاخص نسبت به روش های 

سنتی دارد.
مقیمی زند در خصوص مزیت مهم این روش نسبت به روش های معمول دیگر 
گفت: »مزیت اسپرم های جداسازی شده در این افزاره، آن است که تحریک نوری 
در عین غیرآسیب زا بودن، باعث جبران کاهش تحرک اسپرم در طول شنا کردن 
به سمت خروجی می شود. از سوی دیگر سطوح نانوساختار باعث تسهیل حرکت 
اسپرم ها بر روی سطح شــده )افزایش سرعت ۲۰ تا ۸۵ درصدی( و ترکیب آن 
با تحریک نوری حتی از میزان تولید گونه های اکســیژن واکنش پذیر نسبت به 
روش گرادیان چگالی می کاهد )۶۶.۴ در برابر ۳۹.۱۰ درصد(. هندســه و طراحی 
کانال ها نیز نقش تمایزدهندگی میان اسپرم ها را بر عهده دارند. در مجموع، این 
افــزاره می تواند به عنوان یک محصول قابل رقابت جهت ورود به چرخه درمان 

ناباروری مطرح شود.«
مقیمی زند انجام فرآیند جداســازی اســپرم های ســالم با استفاده از ترکیبی 
از عوامل مؤثر و اســتفاده از اثر هم افزایی آنها، عدم حذف اسپرم های با تحرک 
متوسط از چرخه انتخاب به واسطه تسهیل و بهبود در تحرک به واسطه سطوح 
نانوپوششی و تحریک نوری، حذف هرگونه مواد زائد و اسپرم های مرده در فرآیند 
جداسازی، جداسازی سلول های زنده، با تحرک بالا و همچنین تراکم قابل قبول 

در خروجی های سامانه میکروسیالی و جداسازی بر اساس درجه تحرک اسپرم در 
خروجی های چندگانه سامانه میکروسیالی از جمله مزایای این سامانه عنوان کرد.

وی زمان نسبتاً کم فرآیند جداسازی )۱۰ دقیقه برای سامانه اصلی و ۳۰ دقیقه 
برای سامانه سَرَند اســپرم(، دم وارد کردن آسیب به DNA نمونه های اسپرم، 
کاهش میزان تولید ROS در نمونه به واسطه ترکیب عملکرد تحریک نوری و 
سطح نانوپوششی، قابلیت استفاده از سامانه تحریک نوری به صورت مستقل در 
فرآیند IUI و IVF، طراحی با در نظر گرفتن توسعه آینده )قابلیت افزودن عوامل 
جدید دیگر بدون نیاز به تغییر در طراحی( و هزینه تمام شده پایین تر ریزتراشه به 
جهت قابلیت تجمیع تعداد قابل قبول )حدود ۹ طرح( بر روی ویفر سیلیکونی به 
عنوان قالب و سرشکن شدن قیمت بر روی تعداد از دیگر مزیت های این روش 

اعلام کرد.
مجری این پروژه در پایان خاطرنشان کرد: علاوه بر نوع غیرفعال، طراحی، ساخت 
و تست افزاره فعال با استفاده از جریان معکوس سیال نیز انجام پذیرفته که نتایج 
امیدبخشی به خصوص به جهت برون دهی و میزان نمونه جمع آوری شده داشته 

است. همچنین تحقیقات بر روی افزاره های فعال کماکان ادامه دارد.
این پژوهش با کمک علی لسانی و ایمان رمضانی دانشجویان مقاطع دکتری و 
کارشناسی ارشد، و تحت راهنمایی دکتر مهدی مقیمی زند و دکتر سمیه کاظم نژاد 
)مرکز ناباروری ابن سینا( و با مشاوره دکتر رضا نصرتی )دانشگاه موناش استرالیا( و 
نیز با همکاری محققینی از مرکز ناباروری ابن سینا و دانشگاه های کالیفرنیا برکلی و 

ایالتی سن فرانسیسکو صورت گرفته است.
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